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Návrhy zákonů o vysokých školách a finanční pomoci studentům, potažmo školném, jsou naprosto nepřijatelné, zlikvidují
vysoké školy a ohrožují budoucnost České republiky. Rezoluci tohoto obsahu včera podpořily stovky pedagogů a
studentů Univerzity Karlovy. A při pochodu k Úřadu vlády to dali protestující i nahlas najevo.
Pokud vláda zákony schválí, akademici hrozí od 27. února demonstracemi a dokonce i stávkami. „Českému školství
hrozí nenávratné poškození,“ přečetlo vedení UK v čele s rektorem Václavem Hamplem rezoluci v Collegiu Maximu
na Právnické fakultě. Největší posluchárně univerzity, kde se nakonec sešlo mnohem víc než tisícovka akademiků. Za
bouřlivého potlesku byl text schválen.
Na úvod jednání vyhodili studenti z oken Právnické fakulty 90 melounů, které měly symbolizovat 90 miliónů korun, které
příprava reformy stála. Tři a půl metráku tohoto ovoce vyšlo podle ČT na 15 tisíc korun.

Ministr neodstoupí. Půjde k premiérovi?

Po skončení jednání vyrazily stovky lidí na protestní pochod k sídlu vlády. V čele průvodu nesli účastníci transparenty
s heslem „Vzdělání není byznys!“ a další s letopočty 1968, 1989 a 2012.
Vidět byl také nápis „Za svobodu vysokých škol“. Studenti zabrousili i do vzdálené historie s transparenty „Přijedou
blaničtí rytíři?“ nebo „Hrr na ně!“, jenž byl doplněný červeným kalichem a skutečným cepem. Průvod doprovázeli policisté,
doprava omezena nebyla.
Na dotaz, zda nezvažuje odstoupení z funkce, ministr školství Josef Dobeš (VV) Právu sdělil: „Ani nevím, co se stalo.
Odstoupil bych, kdybych selhal či něco zavinil.“ Na mítink pozván nebyl.
V kuloárech ministerstva školství se ale včera spekulovalo, že už byl kvůli protestům pozván na kobereček u premiéra
Petra Nečase (ODS), který nad ním zatím držel ochrannou ruku i po skandálu s eurofondy.
Rezoluce je burcující: „Důrazně varujeme vládu před přijetím nekvalitních a nebezpečných návrhů. Navržené záměry
by v kombinaci s úrovní politické kultury v naší zemi vedly k likvidaci samosprávného charakteru veřejných vysokých
škol, k omezení jejich nezávislosti a k podřízení politickým a komerčním zájmům.“

Dobeš obvinil rektora z podněcování bouří

Podle UK by zákony vedly k „omezení svobody vědeckého bádání, svobody projevu, práva vyhledávat a šířit informace
a práva na vzdělání zaručených Listinou základních práv a svobod“.
Představitelé UK vyzvali ostatní vysoké školy, aby se k jejich rezoluci připojily. A to slovy: „Bránit všemi silami akademické
svobody je totiž morální povinností každého člena akademické obce.“
Dobeš včera dopoledne označil aktivity akademiků za hysterii a požádal Hampla o vysvětlení, proč „podněcuje k
sociálním nepokojům“. Rektor po jednání odmítl, že by šlo o podněcování k nepokojům.
„To, že několik set příslušníků akademické obce cítí potřebu sejít se na akademické půdě a formulovat svůj názor, nemá
nic společného s podněcováním k sociálním nepokojům,“ vzkázal ministrovi.
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Shromáždění podle něj jednoznačně konstatovalo, že věcné záměry zákonů, tak jak jsou nyní připraveny, nejsou
způsobilé pro případné schválení vládou. Akademici jsou spíš než pro kompletní reformu pro dílčí novelizaci současné
úpravy.
Předseda Akademického senátu UK Jan Hála připomněl, že představitelé vysokých škol myšlenku novely před novým
zákonem upřednostňovali již za minulého ministra školství, „protože nejsme v revoluční situaci“.
Naznačil svůj názor na možné důvody současné podoby reformy, kterou zaštituje emeritní rektor UK Ivan Wilhelm, nyní
Dobešův náměstek pro VŠ: „Ministr dlouho váhal, až to pak rozhodly evropské milióny, které hovořily o věcném záměru
zákona, ne o novele. Za novelu by milióny nebyly.“
Návrhy zákonů odmítla i Rada vysokých škol, Česká konference rektorů, které Hampl předsedá, 20 z 26 akademických
senátů. Předsedové senátů vyzvali k peticím a stávkám.
Hampl řekl, že UK již před dvěma lety vypracovala expertní materiál na téma, jaké reformy doopravdy vysoké školství,
respektive univerzity potřebují.

ODS v obavách

Dobeše kritizoval včera za jeho postoj i předseda Senátu Milan Štěch (ČSSD). Podle něho útočí na základní akademické
svobody, když legitimní svolání shromáždění akademické obce označuje za hysterii a vyvolávání sociálních nepokojů.
Kriticky se vyjádřil i školský expert ODS, poslanec Walter Bartoš: „Jsem přesvědčen, že s akademickou obcí je potřeba
diskutovat v daleko větší míře, než tomu bylo dosud.“
Nelíbí se mu ani některé změněné parametry školného. Například to, že by se platilo už od dvojnásobku minimální
mzdy, tedy od 16 tisíc korun, nikoliv od průměrné mzdy 24 tisíc, jak Dobeš původně plánoval. To by podle Bartoše mohlo
způsobit „sociální bariéru“ pro vstup na vysokou školu.
Bartošova varování by mohla být vnímána i jako obava ODS z masívních protestů akademiků.
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